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További nagy lehetőségek 
Szeged idegenforgalmának és kulturális 

életének fejlődésében 
A városi tanács végrehajtó bizottságának üléséről 

A szegedi városi tanács végrehaj tó bizottsága kedden 
Tombácz Imre elvtárs elnökletével az Idegenforgalmi Hi-
vatal, valamint a népművelési csoport munká já t tárgyalta 
meg, K ez utóbbi keretében részletesen foglalkozott a 
színház terveivel és az öntevékeny művészeti csoportok 
helyzetével. 

Intézményes és tervszerű idegenforgalmi munka 
Idegenforgalmi rá l tabb körülmények között 

működjék. Igaz az is, amit 
Nagy István elvtárs, a Nép-
f ront elnöke mondott , hogy 
gondoskodni kell apróbb 
a jándéktárgyak vásárlási le-
hetőségének biztosításáról. 

Végeredményben örvende-

A város 
Hivatala alig néhány hetes 
tevékenységre tekint még 
vissza. Jelenleg jóformán 
még a feladatok meghatáro-
zása a fő kérdés, Gács 
György elvtárs, főelőadó, a 
Hivatal vezetőjének beszá-
molójelentése a lap ján ezeket tes, hogy 
a fő fe ladatokat határozta 
meg a v. b. Igen helyesen 
foglal tak állást abban, hogy 

A színház 

az Idegenforgalmi Hivatal-
nak nemcsak Szegedre, ha-
nem a város környékére is 
kell gondolnia. 

Éppen ezért szegedi ügynek 
kell tekinteni a dorozsmai 
szélmalomnak — régebben 
lapunkban is felvetet t — 
problémájá t . A düledező 
malmot res taurál ta tni kell és 
műemlékkén t megőrizni. 
Ugyanez a tennivaló a ' Fe-
hér tó ügyében is: meg kell 
találni a módját , hogy a 
Halgazdaság ne menjen en-
nek az Európa-szerte híres 
és értékes madár-rezervá-
t u m n a k a rovására. Ilyen ve-
szélyek ugyanis már jelent- munkásai t . Részt vett a ta-
keznek. A v. b. Ladányi Be- nácskozáson a Művelődés-
nedek elvtárs elnökhelyettes ügyi Minisztérium képvise-
javaslatára ebben a szellem- lője is, Kenyeres Ágnes elv-
ben foglalt állást, s ugyan- társnő, főosztályvezető, 
csak az ő javaslatára e lhatá- E p o n t megbeszélésének 

Tari János elvtárs, művelő-
désügyi osztályvezető és Ko-
rek József elvtárs, népműve-
lési csoportvezető beszámoló-
ja is hangoztatta annak je-
lentőségét, hogy a színház — 
s főként egyes vezető tag-
jainak — tevékenysége mi-
lyen káros hatással volt az 
el lenforradalmi események 
idején, de az azt megelőző és 
követő időszakban is. Ten-
denciózus rendezésekkel, a 
jobboldali nacionalista han-
gulat szítását elősegítő mű-
sorpolitikával, a színházi 
kl ikkek uralmával igen sok 
zűrzavar forrásává vált a 
színház, s egyben megromlott 
a belső munkamorál , s las-
sanként a művészi színvonal 
is. A végrehaj tó bizottság ki-
nyilvánította, hogy igen so-
ka t vár e téren is a színház 
ú j igazgatójától, Vaszy Vik-
tortól, akit régebbi szegedi 
munkássága a lapján jól is-
mernek a szegedi dolgozók. 
A színház vezetésében tett 
első lépései máris azt muta t -

_ , . . . ják, hogy helyes módszerek-
muvészi és politikai kel látott hozzá a szegedi 

színház művészi és politikai 
megerősítéséhez. Az ülésen 
megjelent Vaszy Viktorral 
együtt szögezte le a v. b. azt 
az á l láspont já t : 

Szeged idegenforgalmának 
kérdései mostmár intéz-
ményes és tervszerű fel-
adat tá válnak, 

s az itt megforduló idegenek-
nek városismereti, kulturális 
és e mellet t szórakozási al-
ka lmakat is igyekszik a ta-
nács nyúj tan i . 

megerosi teseert 
A másik napirendként sze-

replő népművelési munká-
nak, s ezen belül a színházi 
terveknek a megbeszéléséhez 
több szakembert is meghí-
vott a végrehaj tó bizottság, 
köztük a népművelés régi 

rezta, hogy 

a szegedi vármaradvány 
res taurá lásának lehetősé-
gét is megkeresik. 

Helytelen lenne — úgy fog-
lal tak állást —, ha ezt a tör-
ténelmi emlékünket a ko-
rábbi tervek szerint ismét 
vendéglő céljaira használnák 
fel; 

Az Idegenforgalmi Hivatal 
m u n k á j á n a k egyik közpon-
ti fe ladataként beszélték 
meg a tervek szerint jö-
vőre fe lúj í tásra kerülő 
nagymúltú szegedi szabad-
téri já tékok ügyét. 

Illetékes helyeken a gondo-
latot szívesen fogadták, de 
természetesen még igen sok 
tennivaló és kisebb-nagyobb 
részletkérdés jelentkezik ezen 
a téren. A részletes tervekről 

lényege főként 

nem fordulhat elő még 
egyszer, hogy a színházat 
jobboldali erők vegyék 
hatalmukba, s éppen ezért 
a műsortervnek, az egész 
szinház munká j ának a párt 
harcait , a proletárdiktatú-
ra megszilárdítását kell 
szolgálnia, természetcsen 
magasszínvonalú művészi 
eszközökkel, 

a Szegedi Nemzeti Színház 
m u n k á j a körül csoporto- a dolgozók széles rétegei kul -
sult, hiszen ez kihatással turális és szórakozási igé-
van az egész város kul tu- nyeinek messzemenő kielégí-
rális életére. tésével. 

Vitára bocsátjuk a műsortervet 
A színház műsorterve lé- rek és emberek" című drá-

nyegében már elkészült, de má jának a felúj í tását , vala-
hangoztat ta a v. b., hogy ezt mint a Mandragóra berriuta-
először megvitatásra bocsát- tó já t és egy önálló kabaré-
ja; 

Lapunk is hozzá akar já-
rulni ahhoz, hogy Szeged 
dolgozói elmondhassák vé-
leményüket a műsorterv-
ről. 

Éppen ezért az alábbiak-
ban közöljük az 1957-1958-
as színházi évad tervét, 
amelyhez ké r jük olvasóink 
hozzászólásait. Ezeket egy-

beszelni ma meg korai len- r é s z t i a p u n k b a n közreadjuk, 
ne, az előkészületek azonban m á s r é g z t a z illetékesekhez 
mind tar talmi, mindpedig e l 1 u t t a t i u k . 

• i 1TAM r-t i l r r \ - » o t»Kn f* * pénzügyi vonatkozásban 
megkezdődtek. A szabadtéri 
játékokhoz hasonlóan, sok 
más egyéb és igen gazdag 
elgondolás szerepel az Ide-
genforgalmi Hivatal tervei 
között, így a többi között 

Szegednek a SZOT segít-
ségével tiszai üdUIőváros-
sá való kiépítése, SZOT-
üdülők létesítésével. 

A távolabbi tervek között 
szerepel az újszegedi tur is ta-
szálló létrehozása stb. 

A jelen feladatai között el-
ső helyen szerepel a belföldi 
és külföldi idegenforgalom 

A tervben 5 prózai mű sze-
repel, mégpedig a követke-
zők: novemberre tervezik 
Puskin : Borisz Godunov-já-
nak bemutatását , karácsony-
ra pedig Móricz Zsigmond: 
„Nem élhetek muzsikaszó 
nélkül" című színművét. 
Ezenkívül szerepel a tervben 
Ibsen Peer Gynt-je , Shakes-
peare: Romeo és Júl ia című 

műsor összeállítását; 

Uj kamaraszínház 
A Kamaraszínház ügye 

egyébként külön problémát 
jelent. Jelenlegi helyén, a 
Postás Művelődési Otthon-
ban ugyanis a távoli város-
részekből csak nehezen meg-
közelíthető, ezenkívül férő-
helye is viszonylag kicsiny. 
A városi tanács ezért a szín-
házzal egyetértésben azt ter-
vezi, hogy 

a Horváth Mihály utca 3. 
szám alatti, volt MSZT-
székházat a lakí t ta t ja át 
kamaraszínház céljaira. 

Ez az épület ugyanis köz-
ponti fekvésével sokkal job-
ban megfelel a város bár-
mely részén lakó dolgozók-
nak. ezenkívül több mint 600 
férőhelyesre rendezhető be. 

t ragédiája és egy ú j magyar Természetesen ez nagyobb 
mű bemutatása. Az opera- beruházást igényel annál is 
tervben szerepel Erkel: ' Hu- inkább, mert modern kis-
nyadi László-ja, Puccini: Ma- színházzá szeretnék kiépíte-
non Lescaut és Weber: Bű- ni, amellyel 
vös Vadász című operá ja . 
Puccini: Giannl Schicchi cí-

mielőbbi fellendítése. Miha- mű egyfelvonásos vígoperá-
marabb megindí t ják az ide- jának és Bartók: Fából fara 

az ország egyik legkorsze-
rűbb kamaraszínháza le 
hetne. 

genvezetői tanfolyamot, pros-
pektusokat bocsátanak ki, s 
a már meghirdetet t plakát-
pályázat legjobb művét ki-

gott királvfi című művének ^ 
egy előadásban való műsor- ' 
ratűzésével pe^jg nemcsak az 
utóbbi években hát térbe szo-

nyomat ják ízléses kivitelben, ru l t vígopera kap újból he-
lyet a műsorban, hanem az 

tervek szerint az Arany 
utca felől építenék 

meg a színházi homlokzatot 
és a bejáratot . A későbbiek 
során ide helyeznék a szín-
ház festőműhelyét és dísz-
le t raktárá t is. A v. b. ha tá -
rozata értelmében a tanács 
illetékes osztályai 30 napon 
belül elkészítik az ehhez 

s ezen belül pl. kölcsönös ' " T , ; 11 1' "hn7v , z ü k s é R e s terveket, hogy a 
gyermeknyaral tatási akció, tfSitSS munkála toka t esetleg már az 
amelyre előreláthatóan már 

A külföldi idegenforgalom 
terén nagyjelentőségű a 
testvérvárosokkal való 
kapcsolat, 

évek óta nélkülözött önálló 
balett-előadás is ezzel indul-
na el újból Szegeden. (Az 
operaelőadások egyébként is-
mét rendszeressé válnak 

a jövő nyáron sor kerülhet . 

Az idegenforgalmi tervek 
megvalósításához sok egyéb 
látszólag kisebb jelentőségű 
feladat megvalósítása is 
szükséges, 

amelyeket igen sokoldalúan 
világítottak meg a v. b.-ta-
gck a keddi ülésen. Vincze lis tárgyú ú j operettet is be 
Zoltán elvtárs rendőrőrnagy mutatni , 
a többi között javasolta vízi-
busz beállítását a Kőrössy— 
féle csárdához, ehhez azon-
ban szükséges, hogy ez a 

minden kedden és penteken i d é n megkezdhessék. Nagy 
opera szerepel a műsoron, s e g í t s é g e t jelent a városnak, 
ami kb. évi 80 eloadast je- h o g y _ a m i n t a z t a v b , 
lent.) Az operet t- tervben ü l é g e n Kenyeres Ágnes elv-
egy klaszikus operett, t á r s n ö b e j e l e n t e t t e — 
Slrauss: Egy é j Velencében 
című műve és egy magyar 
klasszikus operett, Lehár : 
Víg özvegy-e szerepel, ezen-
kívül szeretnének egy aktuá-

a p a rttitk ár 

musor-A Kamaraszínház 
terve' még nem kialakult , de 
mindenesetre annyi bizonyos, 

ö t v e n év körüli, fehér hajú , 
de friss erőben lévő férfi . 
Eredeti foglalkozása kovács-
segéd. A felszabaduláskor 
lépett be a kommunista pár t -
ba 1951 óta pár t t i tkár Kis-
kundorozsmán. Két gyermeke 
van: iparitanulók, még nem 
keresnek. Felesége a termelő-
szövetkezetben dolgozik és 
sokat betegeskedik. Mint a 
községi pártbizottság függet . 
lenített t i tkára, 1300 forintot 
keresett havonta és Kiskun-
dorozsma 360 pár t tagjának, a 
község sok száz családjának 
gondjaiban, örömeiben oszto-
zott Minden héten elintézte 
egy-két ember ügyes-bajos 
dolgát, úgynevezett „szabad 
időt" nem ismer már évek 
óta. Sokan büszkélkednek 
Dorozsmán azzal, hogy házat 
építettek, motorkerékpár t vá-
sároltak, — Dudás elvtársnak 
viszont az jutott osztályré-
szül, hogy mások boldogulá-
sát elősegítette. 

És 1956 október végén . . , 
„ M e g f i g y e l é s " alatt 

Az ellenforradalom első 
napja iban állandóan a pár t -
házban tartózkodott. Várt a 
felsőbb intézkedésekre, kért 
utasításokat, de nem kapott 
és az elvtársak is lassanként 
„elfogytak" mellőle, mer t 
nem volt mivel őrt állniok. 
Fegyvereket az ellenforradal-
márok osztották ki, vit te a 
géppisztolyt, a gránátot bol-
dog, boldogtalan, léhűtő, egy-
kori csendőr, naplopó. A 
kommunisták azonban védte-
lenek maradtak . Dudás elv-
társ később behúzódott ottho-
nába, és ott tar tot t kapcsola-
tot néhány elvtárssal. A köz-
ségi rendőrőrs élére egy volt 
csendőr, Barna Kálmán, ke-
rült, aki „besúgás" alapján az 
„ellenforradalmi tanács" u ta -
sítása szerint elrendelte a 
pár t t i tkár letartóztatását. Ki-
jött vagy öt rendőr és ugyan-
annyi „nemzetőr" a laká-
sára — amelyet már koráb-
ban „megfigyelés" alat t t a r -
tottak —, azonban a korábbi 
rendőrőrsparancsnok oda-
súgta a pár t t i tkárnak : „Ne 
fél jen Dudás elvtárs, megvéd-
jük . . . " 

S hiába készítettek úgyne-
vezett „haláll istát" a község-
ben és hiába „ajánlot ta" fel a 
volt téglagyáros az egyik ku-
bikgödröt a kivégzendő kom-
munisták s í r j ának —, már 

nem volt idejük az ellenforra-
da lmároknak tet tüket végre-
ha j tan i . , . 

Pártszervező! 
m e g b í z a t á s 

November 6-án Dudás elv-
társ megalakította az MSZMP 
kiskundorozsmai alapszerve-
zetét. Ugyanakkor elment az 
akkor még működő „ellenfor-
radalmi tanács" ülésére és 
ott felszólalt. Bátran lelep-
lezte a fegyverosztogatáso-
kat, a rendszer ellen tőröket. 

Az elkövetkezendő hóna-
pok pártszervezési m u n k á j a 
közben mint kovácssegéd 
nem tudott elhelyezkedni. Az 
ellenforradalmi hatás miat t 
mindenüt t elzárkóztak felvé-
tele elől. S ő, a „népszerűt-
len" párt t i tkár , a legnehezebb 
időben télen, esőben, hóban, 
hidegben kerékpárral , gyalog, 
éj jel nappal jár t községről 
községre. J anuá r végén azt a 
megbízatást kapta a járási 
bizottságtól, hogy Dorozsmán 
kívül még 7 községben: Zsom. 
bón, Forráskúton, Bordány-
ban, Üllésen, Szatymazon, 
Sándorfalván és Domaszéken 
szervezze meg a pártalapszer-
vezeteket. Teljesen ismeret-
len területeken kereste a 
kommunis tákat és tanyáról 
tanyára járva egyenként 
győzte meg a tétova, de elvhű 
volt párt tagokat , hogy szer-
vezkedjenek, hozzák létre a 
pár t helyi szervezeteit. 

Rengeteg akadállyal kellett 
megbirkóznia. Az üllési 
rendőrőrsön — ahol korábban 
a tagok átál l tak az ellenfor-
radalom oldalára — Kuruncl 
parancsnok ezzel fogadta a 
pártszervezőt: „Itt ugyan nem 
megy semmire . . . " Másnap 
ismét kiment Dudás elvtárs 
Üllésre, s akkor m á r Kurunci 
is máskép beszélt. Forráskú-
ton a tanács elnöke, Mandel 
Jenő is le akar ta beszélni a 
pártszervezőt tevékenységé, 
ről. „Rosszak a lehetőségek" 
— mondotta. Domaszéken ki-
lométereket kellett járnia a 
tanyák között. Amikor felke-
reste a tanács elnökét, elcso-
dálkozott: az ellenforradalom 
ültet te oda Sándor Leander 
kulákot. 

Esténként késő éjjeli órá-
kig szorgoskodott Dudás elv-
társ Kiskundorozsmún a 
pár t erősítésével. A Pamut -
szövőben nagyon eluralko-
dott az el lenforradalmi han-

gulat. ötször , tízszer ki kel-
lett mennie a gyárba. A gép-
állomáson is nehezen ková-
csolódtak össze az elvtársak. 
Sokszor hajnal ig égett a 
pár t i rodában a villany és 
kora reggel ült a biciklire, s 
ment a pártszervező község-
ről k ö z s é g r e . . . 

Mire kitavaszodott, má r 
mind a nyolc községben élt, 
lélegzett a pártszervezet! 

Megáll ít ják, 
tanácsát kárlk 

Ma már ismét a község 
függetlenítet t pár t t i tkára Du-
dás elvtárs és ugyanakkor 
hozzátartozik még Domaszék 
és Bordány. Kiskundorozs-
mán minden volt pár t tagot 
felkeresett , beszélgetett ve-
lük és az MDP 150 kiskundo-
rozsmai tagjából mintegy 
80-an kérték átigazolásukat 
(az üzemeken és intézmé-
nyeken kívül) az MSZMP-be. 
Négy-öt korábban igazságta-
lanul kizárt párt tagot is fel-
vettek és jónéhány " ú j * tag 
is jelentkezett a pártba. Du-
dás elvtárs mindegyiktől 
megkérdezte, miért lép be az 
MSZMP-be? A 21 éves Csa-
ba István így válaszolt: 
»Azért, mer t a pár t segített 
ahhoz, hogy tanul jak , valaki 
lehessek*. Veres Ferencné 
háziasszony így fejezte ki 
magát : "Ott a helyem a 
pár tban. Korábban nem vol-
tam tag, de nem akarom, 
hogy még egyszer október 23 
legyen!* 

A községben egyre jobban 
erősödik a bizalom a párt 
iránt. Dudás elvtárs soha-
sem beszél magáról —, min-
dig többes számban említi 
tevékenységüket. holott a 
munka oroszlánrészét egye-
dül végezte. És nemcsak a 
munkaverseny megszerve-
zése a Dorozsmai Pamutszö-
vőben, nemcsak a KlSZ-szer-
vezet létrehozása fűződik a 
nevéhez a párf erősítésén kí-
vül, hanem például nemré-
giben intézte el az egyik csa-
ládnak, hogy külön villany-
órát kapjanak. Lakásügyek-
ben is segített a lehetőségek-
hez képest. Az utcán már 
nem minden esetben tud 
előre köszönni az emberek-
nek —, megelőzik, megállít-
ják, tanácsát, segítségét ké-
rik. 

Mert ő a párt t i tkár . M. T. 

A V I I köszöntése a SeprQgyárban 
A Szegedi Seprűgyárban a 

Kommunis ta I f j úmunkás Szö-
vetség üzemi szervezetének 
tagjai két KISZ-brigádot 
szerveztek. A J pártszervezet 
vezetősége, a vállalatvezető 
pártfogolták a f iatalok kez-
deményezését és kérésüknek 
megfelelően a legfontosabb 
munkák egyikét bízták rá -
juk. Több hete az expor t ra 
készülő seprűket készítik. 

A lelkes kezdeményezés 
nyomán már a fiatalok kö-
zött is új jászületet t a szocia-
lista munkaverseny. 

A VIT tiszteletére egyéni 
és párosversenyt kezdemé-
nyeztek. 

Párosversenyben áll a két 
brigád és a tagok külön-kü-
lön egyenként is versenyez-
nek a legjobb tel jesí tmény és 
a minőségi munka elérésé-
ért. A vállalat vezetősége 
cél ju ta lmakat is tűzött ki a 
verseny legjobbjai részére. 
Előreláthatólag 

nehéz lesz m a j d eldönteni, 
melyik brigád a legjobb, 

vagy egyénenként ki teljesí-
tette a legszebb eredményt. 
A brigádok elmúlt havi tel-
jesí tménye 114 százalék volt, 
98 százalékos minőség mel-
lett. Ez azt bizonyítja, ál l ják 
szavukat és méltón köszöntik 
a Világifjúsági Találkozót. 

Virágzik a p a p r i k a 
Szegeden és a szegcdi já-

rásban már befejeződött a 
fűszerpaprika-palánták ülte-
tése. Szeged lll. kerülete ha-
tárában is jelentős területen, 
450 holdon termesztik a híres 
fűszernövényt. A kedvező idő-
járás hatására megerősödött 
és szépen fejlődő paprikák 
már javában virágoznak. 

Új szervezéssel biztosítják Újszeged 
jobb kenyérellátását 

Levelet kaptunk Horváth 
Józsefné, Újszeged, Radnóti 
Miiilós utca 27 szám alatti 
lakostól. A következőket 
í r j a : 

"Kérem a szerkesztőséget, 
vizsgálja ki, hogy Újszeged, 
József Attila telep 9 számú 
földművesszövetkezeti bolt ja 
miért kapja mindennap ké-
ső délután a kenyeret? Júni -
us 19-én is 4 óra előtt 5 
perccel érkezett meg a ke-
nyér és a bolt 4 órakor zár.* 

Megállapítottuk, hogy a 
panasz jogos. A helyszínen 
tapasztal takat és a panaszt 
Magvar Mátyás elvtárshoz, a 
Sütőipari Vállalat igazgató-
jához továbbítottuk, és tőle a 
következő választ kaptuk: 

"A hiba az 5. számú — 

Maros utcai — üzem rak tá-
rosa és művezetője hanyag-
sága miatt adódott, amire a 
Sütőipari Vállalat vezetősége 
még az nap figyelmeztette 
őket. Júl ius 1-től kezdve ét-
szervezés folytán u j mód-
szerrel történik Újszeged ke-
nyérellátása, minden bizony-
nyal a fogyasztók megelége-
désére. Ügy terveztük, hogy 
a jövőben két részletben 
viszik Újszegedre a kenyeret: 
a rendelés 50 százalékát a 
délelőtti órákban és a másik 
50 százalékát pedig a délu-
tán; órákban. A szállítások 
nehézségét az éjszakai szak-
mány megszüntetése okozza. 
A Sütőipari Vállalat azonban 
mindent elkövet a vevők igé-
nyeinek messzemenő kielégí-
téséért. 

csárda a jelenleginél kul tu- hogy tervezik Steinbeck: Ege-

a Művelődésügyi Miniszté-
rium 100 ezer forint tal já-
rul hozzá az építkezések-
hez. 

A színházi munka kérdé-
seihez a v. b.-tagok és a 
meghívottak egyaránt igen 
sok értékes észrevétellel 
szóltak hozzá, ma jd a város 
kulturális életének egyéb 
feladatai t is alaposan meg-

beszélték. Ezek közül külö-
nösen kiemelkedő az a terv, 
hogy 

Szegeden rádió-adóállomást 
létesítsenek. 

A végrehaj tó bizottság meg-
bízta az illetékeseket a rádió-
adó létesítéséhez szükséges 
terv elkérzitésével, hogy azt 
mihamarabb fel ter jeszthes-
sék döntés és megvalósítás 
céljából. A város kulturál is 

életének továbbfejlesztése ér-
dekében igen határozottan 
állást foglalt a végrehaj tó bi-
zottság a Tisza-szálló ügyé-
ben is. Mihamarabb meg 
kellene már oldania az. ille-
tékes főhatóságoknak a ren-
dőrség átköltöztetését a szá-
mára is megfelelő helyre, 
hogy 

a Tisza-szálló ki tűnő hang-
versenyterme (s természe-
tesen szállodai jellege is) 

mihamarabb 
deltetésénck 
áll jon. 

eredeti rcn-
szolgálatába 

A városi tanács végrehaj tó 
bizottságának keddi ülése 
eredményes . tanácskozí úvai 
arról tanúskodott , hogy a vá-
ros vezetése fontos feladatá-
nak tekinti a szocialista kul-
turális politika célkitűzései-
nek minél következetesebb 
megvalósítását, 


